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中 文 提 要 

 

本研究意在以“新聞框架”及其演進軌跡為基點，解析中國新聞生產中所蘊藏著

的意識形態生產之隱秘機理。通過考察 1979 年至 2003 年間中國《工人日報》勞工

新聞框架的構成特點以及變化演進的方式與路徑，本研究發現，在中國啟動改革

並向市場經濟體制轉型的進程中，以工人群體為報導與表述主體的“勞工主體新

聞框架”日漸衰微，而圍繞政府與企業的決策與行為展開、工人居於附屬與邊緣

位置的“勞工客體新聞框架”的主流地位則日益鞏固與強化；同時，兩者之間的

差異在某些方面出現縮小的趨勢，勞工主體框架在一定程度上向後者“趨同”。

框架演進的背後，是對工人/政府/企業三方結構關係在符號意義上的調整與修護：

工人的成功者/貢獻者形象日漸“虛化”與“隱沒”，而更多地以被關愛保護者與

受惠者面目出現，計劃經濟體制下的父愛倫理經濟關係卻在此彰顯，成為勞工新

聞中政府/企業與工人三方關係的主流格局；工人所承受的巨大利益剝奪和改革代

價則在這種轉換與調整中悄然“消解”。 

 

而在對兩類主框架之下的“子框架”展開進一步分析之後，本研究發現，佔據主

導地位的“成就子框架”為現實的社會與經濟生活構建了一種完美和諧的理想秩

序；而後來居上的“儀式行為子框架”則通過強化工人或者政府企業行為的儀式

感，忽略行為背後的結構性原因，凸顯一種可預期的完美秩序；新生的另類“問

題子框架”將問題與困境等負面現象從主流框架的背景敍述中“剝離”出來，報

導在時間維度上重心前移，所表達的是“可解決的問題、可依靠的政府與可恢復

與改進的秩序”。另類框架的生成與主流框架的變動，並非是簡單的“新瓶裝舊

酒”，而是對於主流話語的再造與改革，也是新聞框架面對變動現實的一種積極

回應與適時調整。 

 

本研究認為，新聞框架作為一種將現實“發生”轉化為新聞產品的符號結構，兼

具結構剛性與靈活性，為處於劇烈變動的現實社會結構與關係構建與賦予一種相

對穩定卻又可靈活調適的符號表達方式，為社會生活生產與再生產一種與意識形

態結構緊密“契合”與“同構”的“符號秩序”，提供確認“共識性常識”的場

所與途徑——這也即是本研究所試圖倡導的對於新聞框架的一種“儀式論”的理

解。 
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ABSTRACT 

 

This research is to uncover the ideological mechanism of news production, based 

on exploring structures and evolution of news frames. By examining the composition 

of the Workers-related news frames in Workers’ Daily, and the trajectory of their 

evolution, from 1979 to 2003, the research finds out that the “Workers-centered 

Frame” has been declining, while the “Workers-subordinated Frame” gradually 

strengthening as the prime frame of workers-related news. Besides, the difference 

in some respects between the two has been diminishing, as the former in some degree 

assimilated by the latter. The change of news frames is for adjusting and repairing 

in the symbolic dimension the actual social structure and relations among workers, 

the Communist government, and the enterprises. Workers are more and more 

represented as protégé and beneficiary, under the aegis of the government and 

enterprises, which act as “the father” of workers. And the big deprivation and 

lost, which workers receive in the process of China’s economic reformation, have 

been relieved during such transformation and adjustment.  

 

Through exploring the sub-frames of these two master frames, this study observes 

that, “Achievement Sub-frame” endows the social world with a perfect and 

harmonious order; the rising “Ritual Sub-frame” makes prominent a good future 

with an ameliorated or a restored order by stressing the ritual characteristics 

of the actions; and the new “Problem Sub-frame” sets the negative phenomena apart 

from the backdrop enclosed in the mainstream frames and highlights that “the 

problem is resoluble, the government is reliable, and the order is restorable”. 

The emergence of new frame and the modification of old frames, as a flexible 

response and creative adjustment to the social world, are sort of reforming and 

reproducing the mainstream discourse. 

 

News frames, as a symbolic structure transforming the occurrences into news 

products, with some rigidity and flexibility, construct a relatively stable and 

meanwhile flexible symbolic expression for the changing social structure and 

relations, produce and re-produce a “symbolic order”, which is homologous and 

correspondent with the ideological structure, confirming and reinforcing the 

consensus and common sense. It is in this sense that the research attempts to 

advocate that news frames and their transition could be understood as a ritual 

to the social world.   
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